

COP28 WORLD CLIMATE ACTION SUMMIT PRESIDENCY SUMMARY





COP28 WORLD CLIMATE ACTION SUMMIT - PRESIDENCY SUMMARY

On 1 and 2 December, **154 Heads of States and Government and 22 international leaders** gathered for the World Climate Action Summit (WCAS), signaling a new era of climate action on the road to 2030. In a complex world, the WCAS provided an opportunity for the international community to unite behind a shared commitment for more expansive and urgent climate action in response to the Paris Agreement's first Global Stocktake.

Following the successful adoption of the agenda and early adoption of the loss and damage decision, as well as the immediate capitalization of the fund, world leaders were joined by civil society, business, indigenous peoples, youth, philanthropy, and international organizations in a spirit of shared determination and understanding of our need to **unite, act and deliver urgently to close the gaps to 2030**.

Leaders were clear in their unwavering ambition to keep the Paris goals within reach and shift to near-term solutions

Against the backdrop of the hottest year on record and real-world impacts felt from Derna to Maui, leaders emphasized the importance of our collective responsibility to course-correct, recognizing the range of development starting points and pathways. Several countries outlined new sectoral commitments to reduce emissions, including on methane, non-CO2 gasses and coal. The latest science from the Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC) Sixth Assessment Report and the report from the technical phase of the **Global Stocktake (GST)** set the context that the world is dramatically off track from pathways consistent with keeping 1.5°C and the Paris goals within reach.

Across the Summit, leaders acknowledged the urgency of the moment and the importance of near-term global solutions to close the gaps to 2030, taking account of different national circumstances. At this historic COP and following the early adoption of the decision on loss and damage, many countries called for an **ambitious GST decision** to inform actions beyond COP28, including a collective increase in ambition from the next round of Nationally Determined Contributions (NDCs). Further progress was made in a series of high-level GST events attended by Heads of State and Government and ministers, as well as non-Party observers, and chaired by current and former High-Level Champions. The detailed outcomes of these events will be published on the UNFCCC's website.

Leaders from a broad range of countries also emphasized the need to agree an impactful **Global Goal for Adaptation** that puts adaptation focus and action on par with mitigation. Recognizing the profound impact of climate change, 18 countries took a further step to demonstrate the spirit of international solidarity and made commitments **totaling \$725M** to date towards the **fund and funding arrangements related to loss and damage**, including \$100M from the UAE. They celebrated the early adoption of the loss and damage decision, welcoming the unique innovation of agreeing a substantive, landmark outcome on Day One of COP28.



Leaders reiterated their commitment to transitioning to an energy system that keeps 1.5 degrees within reach

During a high-level roundtable on the energy transition, 22 Heads of State and ministers, as well as business leaders met to discuss topics including the opportunities to triple renewables and double energy efficiency, reflecting on the significant fall in the cost of clean technologies.

The leaders also highlighted the opportunities to cut emissions in every sector and to accelerate the technology innovation to address scope 3 emissions, as well as the phase down of fossil fuels in support of a transition consistent with limiting warming to 1.5°C. Leaders particularly stressed the importance of the urgency of action, whilst recognizing the need to accelerate the mobilization of finance. They highlighted the critical need in developing countries where finance and technology are prerequisites for a just energy transition that responds to increased energy demand.

Under the banner of the Global Decarbonization Accelerator (GDA), a comprehensive COP28 energy package was launched with leaders across sectors making strong commitments to accelerate a just, equitable and orderly energy transition and to slash emissions. A spotlight was put on global and cross-sector commitments to scale renewables and energy efficiency with 119 countries endorsing the Global Renewables and Energy Efficiency Pledge, with endorsement still being received. A new initiative, the Industrial Transition Accelerator (ITA), was launched to accelerate decarbonization in heavy emitting sectors and transport globally with 35 companies joining. The Oil and Gas Decarbonization Charter (OGDC) saw 51 companies, including 29 national oil companies, support its target to reach net zero emissions by 2050 or before, with 30 committing to near zero methane emissions for the first time. The Emirates Breakthrough priority actions were also launched, to motivate further government action in hard to abate sectors, supporting a pathway towards regulation.

The US-China-UAE Methane and Non-CO2 Gases Summit highlighted comprehensive action to unlock substantial near-term temperature impact with over \$1.2BN announced to support methane and other non-CO2 greenhouse gases reduction across sectors in developing countries. Participants reiterated the call for whole of economy NDCs encompassing methane and other non-CO2 greenhouse gas emissions (all GHG emissions).

Throughout WCAS, leaders put a spotlight on the need to make climate finance more available, accessible and affordable

Leaders emphasized that it would be impossible to meet the goals of the Paris Agreement if sufficient finance could not be delivered, and called for a GST decision that enables the scaling up of finance and investment for climate action.

Recognizing the urgency to move from billions to trillions to address the climate finance gap, particularly in the Global South, leaders emphasized the need to transform the climate finance architecture to accelerate the transition in an equitable and inclusive way that leaves no one behind. In response, the **COP28 UAE Declaration of Leaders on a Global Climate Finance Framework**, co-developed and endorsed by 12 leading, representative countries laid out the contours of a new financial architecture through 10 principles to make financing available, accessible, and affordable. The report of the Independent High Level Expert Group on Climate Finance (IHLEG) that underpinned the preparation of the Declaration was released at the beginning of COP28.



The WCAS marked remarkable progress in delivering in core areas of the Declaration to enhance the flows of public, private and blended capital. In addition to the positive signal from Canada and Germany that the \$100BN will have been met this year, almost \$3.16BN was pledged to the Green Climate Fund, bringing the second replenishment to a historic total of \$12.48BN, in addition to the \$725M pledged to the fund and funding arrangements related to loss and damage, and the contributions made to the Adaptation Fund.

The World Bank announced an increased climate finance target of 45 percent, committing to deploy over \$40BN per year by 2025, of which \$9BN is additional, equally between mitigation and adaptation, and the UAE committed \$200M Special Drawing Rights to the Resilience and Sustainability Trust of the IMF. Many countries also highlighted that more needs to be done to close the growing adaptation finance gap and to address the global debt crisis that is holding many countries back from taking truly transformative steps in their national transitions. A new Green Industrialization Initiative was announced with 12 African Heads of State to rapidly scale up clean energy in Africa, building on the UAE's Green Investment Initiative from the Africa Climate Summit in September.

Special emphasis was further given by many leaders to the need to unlock the potential of the private sector. Several government and financial leaders put forward a series of bold steps, policy incentives and innovative instruments to enable climate financing, including in the Global South, including the UAE's launch of the \$30BN catalytic climate fund ALTERRA.

Leaders emphasized the need to put nature, lives and livelihoods at the heart of climate action

The Summit also gave a clear signal to prioritize protecting nature, lives and livelihoods and ensuring sustainable development for all. 137 Heads of State and government unprecedently committed to new ambition on food systems transformation within their national climate plans under the COP28 UAE Declaration on Sustainable Agriculture, Resilient Food Systems, and Climate Action, alongside pioneering regenerative agriculture and climate-food innovation financing commitments totaling \$2.6BN. In a watershed moment for climate and health, 125 countries endorsed the COP28 UAE Declaration on Climate and Health, and finance providers mobilized an initial tranche of \$1BN for climate and health solutions.

Nature also saw sharply increased political will for climate action, with forest-rich countries across Asia, Africa, and South America, and ocean-rich countries in the Pacific introducing landmark investment plans to simultaneously implement the Paris Agreement and new Global Biodiversity Framework, another recurring theme of WCAS, particularly on the road to COP30. These countries also announced \$2.59BN of underpinning finance from public and private sources and emphasized the livelihoods and development goals of local and indigenous communities. Water featured on the agenda for only the second time in a COP, with a focus on water scarcity and access, toward which the UAE made a contribution of \$150M. Multilateral Development Banks committed to doubling their climate portfolio for water within three years. Over 150 businesses and investors adopted the actions laid out in the Nature Positive for Climate Action call to action.



Inclusion and mobilization were central themes at WCAS with leaders highlighting the need to come together in unity

The WCAS made a clear and powerful call for inclusive climate action and solidarity, highlighting the key roles of civil society, women, youth, local leaders, faith-based communities, Indigenous Peoples and those on the frontline of climate change. Children and youth delivered a strong set of policy demands through the **Global Youth Statement**, which received input from over 750,000 youth, and was handed over for the first time in a COP to HE Shamma as the Youth Climate Champion. Leaders emphasized the need to transform education systems, and a \$70M investment was announced to build climate resilient schools in vulnerable countries. **More than 500 mayors, governors and other local leaders participated in WCAS,** including through the dedicated Local Climate Action Summit, where the COP28 Presidency announced the groundbreaking **Coalition of High Ambition Multilevel Partners (CHAMP) Pledge** - endorsed by 64 countries committing to partner with subnational governments on the next round of NDCs and other climate plans and strategies. In total, nearly \$470M was mobilized toward urban climate action.

Over 850 businesses and philanthropic participated in the Business and Philanthropy Forum and announced \$5BN in new funding to turbocharge the climate transition in emerging economies. Over 200 Small and Medium sized Enterprises, mainly from the Global South, joined to play their part in driving a step-change in the development and deployment of climate tech solutions.

Outcomes across the WCAS built on and enhanced the work under the Marrakech Partnership for Global Climate Action, led by the UNFCCC High-Level Climate Champions, as demonstrated at the launch of their implementation roadmap of 2030 Climate Solutions.

The COP28 Presidency looks forward to working with a spirit of transparency and inclusivity with all Parties and Observers to build on the momentum and direction set out by leaders to deliver a successful outcome in Dubai as evidence of the multilateral unity that is required to keep 1.5°C within reach.



ملخص رئاسة COP28 لنتائج القمة العالمية للعمل المناخي للمؤتمر





ملخص رئاسة COP28 لنتائج القمة العالمية للعمل المناخي للمؤتمر

اجتمع 154 رئيس دولة وحكومة و22 قائداً عالمياً يومَي 1 و2 ديسمبر لحضور القمة العالمية للعمل المناخي، مما يؤشر لمرحلة جديدة من العمل المناخي تمهد الطريق لتحقيق مستهدفات 2030، وأتاحت القمة فرصةً للمجتمع الدولي لتوحيد الجهود والالتزام المشترك باتخاذ إجراءات لتقديم استجابة عاجلة وحاسمة لنتائج أول حصيلة عالمية لتقييم التقديم في تنفيذ أهداف اتفاق باريس.

وبعد الاعتماد الناجح لجدول أعمال المفاوضات، والتفعيل المبكر للصندوق العالمي للمناخ المختص بمعالجة الخسائر والأضرار وترتيبات تمويله، جاءت مشاركة قادة العالم في القمة مع ممثلي المجتمع المدني والشركات والشعوب الأصلية والهيئات الإنسانية والمنظمات الدولية والشباب، لتعكس العزم والتصميم والوعي المشترك **بالحاجة الملحَّة** والعاجلة إلى الاتحاد والعمل والإنجاز لمعالجة الثغرات في مستهدفات عام 2030.

قادة العالم يؤكدون التزامهم بطموحات الحفاظ على إمكانية تحقيق هدف 1.5 درجة مئوية

وفي ظل تسجيل العام الجاري بوصفه الأشد حرارة في التاريخ، وتداعيات تغير المناخ التي طالت مختلف أنحاء العالم من درنة إلى ماوي، أكد كثير من القادة المسؤولية الجماعية لتصحيح المسار، وأقروا مجموعة من نقاط الانطلاق للتنمية ومساراتها. وحددت دول عدة أهدافاً وطنية جديدة لخفض الانبعاثات، بما في ذلك غاز الميثان وغازات الدفيئة غير ثاني أكسيد الكربون والفحم، حيث أوضحت الحقائق العلمية الواردة في التقييم السادس الصادر عن الهيئة الحكومية الدولية المعنية بتغير المناخ والتقرير الصادر عن المرحلة الفنية للحصيلة العالمية لتقييم التقدم في تنفيذ أهداف اتفاق باريس أن العالم لا يزال بعيداً عن المسار الصحيح للحفاظ على إمكانية تحقيق هدف تفادي تجاوز الارتفاع في درجة حرارة الأرض مستوى 1.5 درجة مئوية.

وأقر القادة خلال القمة بالأهمية القصوى للتحرك العاجل، وإيجاد الحلول اللازمة لمعالجة الثغرات لتحقيق مستهدفات عام 2030، مع مراعاة الظروف الوطنية الخاصة بكل دولة. وخلال COP28 الذي شكل فعالية رائدة بعد التفعيل المبكر للصندوق العالمي للمناخ المختص بمعالجة الخسائر والأضرار، دعت دول كثيرة إلى تقديم استجابة طموحة للحصيلة العالمية، بما يكفل تعزيز الإجراءات عقب COP28، ويشمل ذلك رفع سقف الطموح لجميع الدول في المرحلة التالية من تحديث المساهمات المحددة وطنياً، وقد عُقدت سلسلة من الجلسات الحوارية رفيعة المستوى بشأن الحصيلة العالمية، وشهدت مزيداً من التقدم، وسيتم نشر النتائج التفصيلية لهذه الفعاليات عبر الموقع الإلكتروني لاتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ.

كما أكد قادة دول كثيرة على الحاجة إلى اعتماد إطار شامل وحاسم **للهدف العالمي بشأن التكيف**، مع التركيز على معالجة التفاوت في تمويل التكيف والتخفيف. وفي إطار الوعي بالمشترك بالتأثير الكبير لتغير المناخ، وتعهدت 18 دولة بتقديم التزامات إجمالية بلغت 725 مليون دولار حتى الآن لتفعيل للصندوق العالمي للمناخ المختص بمعالجة الخسائر والأضرار وترتيبات تمويله، بما في ذلك تخصيص دولة الإمارات 100 مليون دولار لدعم الصندوق، كما تم الاحتفاء بالاعتماد المبكر لتفعيله، والاتفاق الرائد بشأنه في اليوم الأول من انعقاد COP28.

القادة تجدد التزامها بإنجاز انتقال منشود في قطاع الطاقة للحفاظ على تحقيق هدف 1.5 درجة مئوية

خلال جلسة حوارية رفيعة المستوى حول تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، اجتمع 22 رئيس دولة وقادة الأعمال لمناقشة فرص زيادة القدرة الإنتاجية للطاقة المتجددة ثلاث مرات ومضاعفة كفاءة الطاقة، والاستفادة من الانخفاض الكبير في تكلفة التقنيات النظيفة.



وسلط القادة الضوء على الفرص المتاحة لخفض الانبعاثات في كل قطاع، وسبل تسريع الابتكار التكنولوجي لمعالجة انبعاثات النطاق 3، والخفض التدريجي لاستخدام الوقود التقليدي الذي لا يتم تخفيف انبعاثاته، لدعم تحقيق الانتقال المنظم والمسؤول والعادل والمنطقي في قطاع الطاقة بما يحافظ على إمكانية تفادي تجاوز الارتفاع في درجة حرارة الأرض مستوى 1.5 درجة مئوية، فيما شدد القادة على الحاجة الملحّة لإنجاز عمل ملموس وفعال، وتسريع جمع وتحفيز التمويل لهذا الغرض، ولا سيما في الدول النامية، حيث يقوم النمو الاقتصادي على زيادة توفر الطاقة وتسهيل الوصول إليها.

كما أطلقت رئاسة COP28 خطة شاملة من الإجراءات في قطاع الطاقة بعنوان المسرِّع العالمي لخفض الانبعاثات، وقدِّم القادة في جميع القطاعات التزامات حاسمة بتسريع جهود خفض الانبعاثات وتحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، كما تم تسليط الضوء على الالتزامات العالمية والمتعددة القطاعات بالتوسع في الطاقة المتجددة وزيادة كفاءة الطاقة، وصادقت 119 دولة على دولة على الهدف العالمي لزيادة القدرة الإنتاجية لمصادر الطاقة المتجددة ثلاث مرات ومضاعفة معدل تحسين كفاءة الطاقة، ولا يزال التأييد مستمراً، وفي إطار مسرع الانتقال الصناعي، التزمت 35 شركة بتسريع أنشطتها للحد من الانبعاثات في القطاعات الرئيسية كثيفة الانبعاثات وقطاع المواصلات العالمي.

وشهد ميثاق "خفض انبعاثات قطاع النفط والغاز" التزام 51 شركة في قطاع الطاقة بما في ذلك 29 شركة نفط وطنية، بتحقيق هدف الحياد المناخي بحلول عام 2050، كما التزمت 30 شركة بخفض انبعاثات غاز الميثان إلى الصفر للمرة الأولى.

كما تم إطلاق مبادرة الإمارات لتحديد أولويات العمل المناخي ضمن أجندة الاختراق التابعة للأمم المتحدة، لتحفيز المزيد من الإجراءات الحكومية في القطاعات التي يصعب الحد من أثرها البيئي، بما يشهد المسار نحو تطوير القوانين التنظيمية، بينما سلطت القمة التي الولايات المتحدة والصين ودولة الإمارات بشأن غاز الميثان وغازات الدفيئة غير ثاني أكسيد الكربون، على الإجراءات الشاملة للحد من الاحتباس الحراري على المدى القريب، وأعلنت عن تخصيص 1.2 مليار دولار لدعم جهود خفض انبعاثات غاز الميثان وغازات الدفيئة الأخرى غير ثاني أكسيد الكربون في القطاعات المختلفة في الدول النامية، وجدد المشاركون في القمة الدعوة إلى تنفيذ المساهمات المحددة وطنياً بشأن الاقتصاد والتي تشمل الحد من انبعاثات غاز الميثان وغيره من غازات الدفيئة غير ثاني أكسيد (جميع انبعاثات غازات الدفيئة).

أكد القادة أثناء القمة العالمية للعمل المناخي الحاجة إلى توفير مزيد من التمويل المناخي الميسر وبتكلفة مناسبة للجميع

شدد القادة على أن تحقيق أهدف اتفاق باريس يتطلب توفير التمويل المناخي بشكل كافٍ، ودعوا إلى تقديم استجابة للحصيلة العالمية ما من شأنه توسيع نطاق التمويل والاستثمار المناخي، حيث يدرك القادة الحاجة الملحّة إلى رفع حجم التمويل المخصص للمناخ من مليارات إلى تريليونات الدولارات لمعالجة نقص التمويل المناخي، خاصةُ في دول الجنوب العالمي، لذلك أكد القادة ضرورة تحقيق نقلة نوعية وتقدم جذري في هيكل التمويل المناخي لتسريع تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، على نحو يحتوي الجميع ولا يترك أحداً خلف الركب، واستجابة لذلك، وضع إعلان القادة لدولة الإمارات العربية المتحدة بشأن الإطار العالمي لتمويل المناخ، والذي تم تطويره وإقراره من قبل 12 دولة رائدة وممثلة، ملامح هيكل مالي جديد من خلال 10 مبادئ لتوفير مزيد من التمويل بشروط ميسرة وبتكلفة مناسبة، مما تعد خطوة مهمة في هذا الاتجاه، وقد دعم تقرير فريق الخبراء المستقل رفيع المستوى إعداد الإعلان في بداية انطلاق COP28.



ولقد حققت القمة العالمية للعمل المناخي تقدمًا كبيراً في تنفيذ المجالات الأساسية لهذا الإعلان لتعزيز تدفقات التمويل الحكومي والخاص ومتعدد المصادر، وتضمن ذلك إشارات إيجابية من كندا وألمانيا بشأن الوفاء بمبلغ الـ 100 مليار دولار هذا العام، حيث تم التعهد بحوالي 3.16 مليار دولار لصندوق المناخ الأخضر، مما يرفع إجمالي مبلغ التجديد الثاني إلى إجمالي كبير غير مسبوق قدره 12.48 مليار دولار، بالإضافة التعهد بمبلغ 725 مليون دولار لتفعيل لصندوق العالمي للمناخ المختص بمعالجة الخسائر والأضرار، والمساهمات المقدمة إلى صندوق التكيف.

وأعلن أيضاً البنك الدولي عن زيادة هدف التمويل المناخي بنسبة 45%، مع الالتزام بتوظيف أكثر من 40 مليار دولار سنوياً بحلول عام 2025، منها 9 مليارات دولار إضافية لتمويل التخفيف والتكيف بالتساوي، بينما تعهدت دولة الإمارات بمبلغ 200 مليون دولار من حقوق السحب الخاصة لدعم صندوق الصلابة والاستدامة التابع لصندوق النقد الدولى.

وشددت العديد من الدول على ضرورة بذل المزيد من الجهود لسد زيادة نقص تمويل التكيف، ومعالجة أزمة الديون العالمية التي تعوق هذه الدول عن اتخاذ إجراءات تحقق انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، حيث تم الإعلان عن مبادرة جديدة للتصنيع الأخضر بمشاركة رؤساء 12 دولة إفريقية، لتسريع استخدام مصادر الطاقة النظيفة وتوسيع نطاقها في القارة الإفريقية، بناءٍ على مبادرة التمويل الإماراتية في مجال الطاقة النظيفة التي تم إطلاقها في شهر سبتمبر الماضي.

وشدد عدة قادة على ضرورة تفعيل وتحفيز رأس المال من القطاع الخاص، وطرح كثير من القادة الحكوميين والماليين في هذا الإطار سلسلة من الخطوات الفاعلة والحوافز والأدوات المبتكرة، كان من أهمها اطلاق دولة الإمارات صندوق "ألتيرّا" الاستثماري لتحفيز العمل المناخي بقيمة 30 مليار دولار.

وشدد القادة على الحاجة إلى وضع حماية البشر والطبيعة وتحسين الحياة وسُبل العيش في صميم العمل المناخي

أكدت القمة ضرورة وضع حماية البشر والطبيعة وتحسين الحياة وسبل العيش في مقدمة أولويات الدول، وضمان التنمية المستدامة للجميع، حيث التزم 137 رئيس دولة وحكومة بأهداف طموحة جديدة بشأن وضع التطوير الشامل للنظم الغذائية ضمن خططهم المناخية الوطنية، وذلك بموجب إعلان الإمارات COP28 بشأن النظم الزراعية والزراعة المستدامة والعمل المناخي، إلى جانب الالتزام بدعم أساليب الزراعة المتجددة والابتكارات الرائدة في مجال الغذاء والمناخ، حيث صادقت 125 دولة على إعلان COP28 بشأن المناخ والصحة، في نقلة نوعية في مجال العمل المناخي، حيث قدم الممولون شريحة أولية قدرها مليار دولار لحلول المناخ والصحة.

وشهد موضوع الطبيعة اهتماماً كبير من قبل صناع القرار المتعلق بالعمل المناخي، حيث أعلنت الدول الغنية بالغابات في جميع أنحاء آسيا وإفريقيا وأمريكا الجنوبية، والدول الغنية بالمحيطات في المحيط الهادئ، خططًا استثمارية رائدة للتنفيذ المتزامن لأهداف اتفاق باريس والإطار العالمي الجديد للتنوع البيولوجي، لا سيما فيما يتعلق بتمهيد الطريق إلى COP30. وهذه الدول أعلنت أيضاً عن 2.59 مليار دولار من التمويل الرئيسي من المصادر الحكومية والخاصة، وشددت على أهمية تحسين سُبل العيش، وتحقيق الأهداف التنموية في المجتمعات المحلية والأصلية، كما تم وضع موضوع المياه على جدول الأعمال COP28، والتي تعد المرة الثانية في مؤتمر الأطراف، مع التركيز على ندرة المياه وضرورة توفيرها، حيث ساهمت دولة الإمارات بمبلغ 150 مليون دولار، والتزمت بنوك التنمية متعددة الأطراف بمضاعفة تمويلها المناخي المخصص للمياه في غضون ثلاث سنوات، فيما اعتمدت أكثر من 150 شركة ومستثمرًا اتخاذ الإجراءات اللازمة ضمن دعوة العمل المتعلقة بمبادرة "دعم الطبيعة لتعزيز العمل المناخي".



وكان احتواء الجميع وتوحيد الجهود موضوعين رئيسيين في القمة العالمية للعمل المناخي، حيث سلط القادة الضوء على الحاجة إلى تضافر الجهود والعمل الجماعي

ووجهت القمة العالمية للعمل المناخي دعوة واضحة وحاسمة للتكاتف واحتواء الجميع في العمل المناخي، وسلطت الضوء على الأدوار الرئيسية للمجتمع المدني والنساء والقادة المحليين والمجتمعات الدينية والشعوب الأصلية، والدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ، وقدم الأطفال والشباب مجموعة من المطالب السياسة الحاسمة من خلال بيان الشباب العالمي، الذي تضمن مدخلات استرشادية لأكثر من 750.000 ألف شاب، وتم تسليمه لأول مرة في مؤتمرات الأطراف إلى شما بنت سهيل المزروعي وزيرة تنمية المجتمع، ورائدة المناخ للشباب في COP28.

وشدد القادة على الحاجة إلى تحقيق نقلة نوعية وتقدم جذري في منظومة التعليم، حيث تم الإعلان عن استثمار بقيمة 70 مليون دولار لبناء مدارس مرنة في الدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ، فيما شارك أكثر من 500 من رؤساء المدن والمحافظين وغيرهم من القادة المحليين في القمة العالمية للعمل المناخي، بما في ذلك قمة COP28 للعمل المناخي الوطني، حيث أعلنت رئاسة المؤتمر عن "التحالف من أجل الشراكات متعددة المستويات عالية الطموح"، الذي أقرته 64 دولة والتزمت بعقد شراكة مع الحكومات المحلية بشأن الجولة القادمة من المساهمات المحددة وطنيًا وغيرها من الخطط والاستراتيجيات المناخية، ونتيجة لذلك، تم حشد نحو 470 مليون دولار لدعم العمل المناخي في المناطق الحضرية.

وشاركت أكثر من 850 شركة ومؤسسة خيرية في منتدى COP28 للأعمال التجارية والخيرية، حيث أعلنت عن تمويل جديد بقيمة 5 مليارات دولار لتحقيق النقلة النوعية والتقدم الجذري في العمل المناخي في الدول ذات الاقتصادات الناشئة، وانضمت أكثر من 200 شركة صغيرة ومتوسطة الحجم، معظمها من دول الجنوب العالمي، للمساهمة بدور رائد في الجهود الهادفة إلى إحداث نقلة نوعية وتقدم جذري في تطوير ونشر حلول تكنولوجيا المناخ.

وتم اعتماد مخرجات البيان خلال القمة العالمية للعمل المناخي، الذي دعمته شراكة مراكش من أجل العمل المناخي، بقيادة مكتب رواد الأمم المتحدة للمناخ، وفقاً لخريطة طريق التي تم إطلاقها لتنفيذ حلول المناخ بحلول عام 2030.

وتتطلع رئاسة COP28 إلى العمل والإنجاز وتطبيق مبادئ الشفافية واحتواء الجميع مع كافة الأطراف والجهات المعنية والمنظمات التي تحمل صفة مراقِب، للبناء على الزخم المتحقق، والتوجيه الذي حدده القادة من أجل الوصول إلى مخرجات ملموسة وفعالة في دبي، بما يعكس نجاح وحدة العمل متعدد الأطراف اللازمة للحفاظ على إمكانية تحقيق هدف تفادي تجاوز الارتفاع في درجة حرارة الأرض مستوى 1.5 درجة مئوية.